

ชื่อวิทยานิพนธ์	การศึกษาบทบาทบัญญัติกฎหมายอิสลามและการปฏิบัติจริงเกี่ยวกับมะฮัร : กรณีศึกษา อำเภอจะนะ จังหวัดสงขลา
ผู้เขียน	นายยะโกบ เสมอภพ
สาขาวิชา	อิสลามศึกษา
ปีการศึกษา	2549

บทคัดย่อ

การวิจัยครั้งนี้มีวัตถุประสงค์เพื่อ 1) ศึกษาความรู้ความเข้าใจต่อบทบัญญัติกฎหมายอิสลามเกี่ยวกับมะฮัรของมุสลิมอำเภอจะนะ จังหวัดสงขลา 2) การปฏิบัติจริงของมุสลิมอำเภอจะนะ จังหวัดสงขลา ตามบทบัญญัติของกฎหมายอิสลามเรื่องมะฮัร 3) ผลกระทบที่เกิดจากการเรียกค่ามะฮัรของมุสลิมอำเภอจะนะ จังหวัดสงขลา

การวิจัยครั้งนี้เป็นการวิจัยเอกสารและวิจัยภาคสนาม โดยวิจัยเอกสารผู้วิจัยได้ค้นคว้าจากอัลกุรอานและอัลหะดีษ ซึ่งเป็นเอกสารชั้นปฐมภูมิ นอกจากนั้นยังได้ศึกษาจากตำรากฎหมายอิสลามที่เกี่ยวข้องซึ่งเป็นเอกสารชั้นทุติยภูมิอีกด้วย การวิจัยภาคสนาม ผู้วิจัยใช้วิธีการวิจัยสำรวจกลุ่มตัวอย่างด้วยแบบสอบถามและการสัมภาษณ์ โดยมีกลุ่มตัวอย่างจำนวน 190 คน ประกอบด้วย ประธานกรรมการอิสลามประจำจังหวัดสงขลา ผู้บริหารโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม อิหม่ามและสัปบุรุษ

ผลการวิจัยพบว่า

1. มุสลิมอำเภอจะนะ จังหวัดสงขลา มีความรู้ความเข้าใจเกี่ยวกับบทบัญญัติกฎหมายอิสลามเรื่องมะฮัรอยู่ในระดับต่ำ
2. มุสลิมอำเภอจะนะ จังหวัดสงขลา มีการปฏิบัติตามบทบัญญัติกฎหมายอิสลามเรื่องมะฮัรอยู่ในระดับปานกลาง
3. มุสลิมอำเภอจะนะ จังหวัดสงขลา ได้รับผลกระทบที่เกิดจากการเรียกค่ามะฮัรอยู่ในระดับต่ำมาก

Thesis Title The Study of Islamic Legal Provisions and Its
Implementation of Mahar : A Case Study of Chana District,
Songkhla Province

Author Mr. Yakob Samerpop

Major Program Islamic Studies

Academic Year 2006

ABSTRACT

The objectives of this research are as follows. 1) to study Islamic law with regard to dowry as being practiced by Muslims at Chana district in Songkhla Province. 2) to discover the level of real practicability and implementation, by Muslims in the same area, of dowry in accordance with Islamic law relating to the dowry. 3) to find out the impacts of imposition of, or/and request for, dowry on Muslim in the district.

The research is a documentary as well as field study. In the documentary section, the researcher carried out the work relying on primary sources ,such as the Holy Quran and the Hadith, and secondary sources, such as books, literatures, articles, etc., related to the subject in question. The researcher, in his field study, adopted a descriptive methodology with the help of surveys, questionnaires and interviews. The target group is 190 people in number consisting of Chairman of The Highest Islamic Committee of Songkhla province, administration of Islamic private schools, religious leaders, and mosque members at Chana district.

The result of this research are as follow:- 1) Muslims at Chana district generally have a low level of knowledge and understanding of the Islamic law regarding dowry. 2) Muslims abidance by the Islamic law related to payment of dowry ,it was discovered that it (the abidance) is on medium level. 3) The request for payment of dowry before marriage has a very low level of impacts on Muslims at the Chana district.

موضوع البحث	دراسة أحكام الشريعة الإسلامية المتعلقة بالمهر والتطبيق الواقعي في مديرية جناق بمحافظة سونجكل
الباحث	يعقوب سموفوف
التخصص	الدراسات الإسلامية
العام الجامعي	1428

مستخلص البحث

يهدف هذا البحث إلى (1) دراسة مدى معرفة المسلمين في مديرية جناق بمحافظة سونجكلا وفهمهم عن أحكام المهر. (2) دراسة التطبيق العملي لأحكام الشريعة الإسلامية في مجال المهر بين المسلمين في مديرية جناق محافظة سونجكلا. (3) دراسة الآثار المترتبة عن طلب المهر بين المسلمين من مديرية جناق بمحافظة سونجكلا.

اعتمد البحث في هذه الدراسة على المنهجين: المنهج الوصفي والميداني فالمنهج الوصفي قام الباحث في جمع المعلومات من الكتاب والسنة النبوية وهما المرجعان الأساسان كما اتخذ الباحث المواد العلمية من كتب التراث الإسلامي. وأما الدراسة الميدانية فقام بتحليل الاستبيانات ونتائج المقابلة وذلك من خلال 190 عينية تتكون من رئيس المجلس الإسلامي بمحافظة سونجكلا، وإداريي للمعاهد الإسلامية وأئمة المساجد وأمومها في مديرية جناق بمحافظة سونجكلا.

البحث إلى النتائج الآتية

- 1 - أن المسلمين في مديرية جناق بمحافظة سونجكلا يفهمون الشريعة الإسلامية المتعلقة بالمهر في درجة متدنية.
- 2 - أن المسلمين في مديرية جناق بمحافظة سونجكلا تطبقون الشريعة الإسلامية المتعلقة بالمهر في درجة متوسطة.
- 3 - أن المسلمين في مديرية جناق بمحافظة سونجكلا يتأثرون بسبب طلب المهر في درجة متدنية جدا.